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دو ماه از توقف مذاکرات برجام می گذرد و پیداست 
مذاکره  کنندگان کوشیده  اند این خبر بد را با لحن 
خوب و جملات امیدبخش بیان کنند. در این میان 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا، خواسته است 
کدهایی هم در خبر بگنجاند و از تأثیر عوامل بیرونی 
سخن گفته است. بر کسی پوشیده نیست که یکی از 
این عوامل بیرونی جنگ روسیه است. مشخصا هیچ گاه 
متوهم نبوده  ایم که فکر کنیم با احیای برجام اوضاع 
ایران گل و بلبل خواهد شد اما با این سطح از فشار 
اقتصادی و تورم تردیدی نداریم که به برجام نیاز داریم. 
مشخصا پس از حمله روسیه به اوکراین روز به  روز 
بیشتر اصرار داشته  ایم که برجام در اسرع وقت احیا 
شود. به این علت که مناسبات جهان به هم ریخته 
و هیچ کشوری از فردا خبر ندارد. بیم آن می رود که 
جهان در آستانه یک فاجعه باشد. اوضاع جهان شکننده 
است و اگر قرار باشد گسل  ها گشوده شود، ایران به حکم 
وضعیت ژئوپولیتیک موجود روی گسل قرار دارد. به 
شدت باید توجه داشت که کل مناسبات و معادلات 
ایران عوض شده است. همه معادلات پیش از بیست  
و چهارم فوریه ۲۰۲۲ را باید کنار گذاشت زیرا جهان 
تغییر کرده است. تحلیل و سیاست ما نیز بی درنگ باید 
متناسب با خطرهای جدید تغییر کند. امروز دلایل 
برای بازگشت به برجام دلایل سه هفته پیش نیست. 
غرب امروز به دلیل بحران موجود بسیار بیشتر از قبل به 
احیای برجام نیاز دارد. با توجه به پیشرفت  های  ایران، 
انباشت زمان و بحران جنگ، سطح ریسک از حد مجاز 
بالاتر رفته است. مشخصا نمی توان همه عوامل خطر 
را شناسایی و مهار کرد. سطح ریسک را باید پایین 
آورد زیرا جهان در عمل نیز تغییر کرده است و باید 
هوشیارانه عمل کرد. از سوی دیگر باید توجه داشت 
که دو گروهی که با انگیزه های متضاد از اول مخالف 
برجام بوده اند، باید توجه داشته باشند که برجام یک 
ایده اصلاح  طلبانه نیست که از دو منظر متضاد حکومت  
دوستانه یا حکومت  ستیزانه از آن متنفر باشند. نه تنها 
هیچ تضمینی وجود ندارد که نبودن برجام به هدف 
سیاسی این اقشار کمک کند، بلکه بیم آن هم می رود 
که نبودن برجام تاثیری برخلاف اهداف سیاسی شان 

داشته باشد. 

 فرجام بن بستی که 
در برجام ایجاد شده است

 تاکید رهبر  معظم انقلاب 
بر ضرورت افزایش نسل

.. خامنه ای رهبــر  . حضــرت آیت ا
انقلاب اسلامی در پیامی با تشکــر از 
فعالان دلسوز حوزه جمعیت، تــلاش 
برای افزایش نسل و جوان شدن نیروی 
انسانی کشور و چاره جویی برای نجات 
کشور از آینده  هولناک پیری جمعیت را 
سیاستی حیاتی و از ضروری ترین فرایض 
دانستند. متن پیام در نشست ستاد ملی 
جمعیت توسط دکتر فروتن دبیر ستاد 
 ... قرائت شد، به این شرح است: بسم ا
الرحمن الرحیم با سلام به همه  کسانی 
که دلسوزانه و عاقبت اندیشانه به فعالیت 
در حوزه  جمعیت روی آورده اند، و با تشکر 
از مسئولانی که در مجلس و دولت به 
چاره جویی برای نجات کشور از آینده  
هولناک پیری جمعیت می پردازند، بار 
دیگر تأکید می کنم که تلاش برای افزایش 
نسل و جوان شدن نیروی انسانی کشور و 
حمایت از خانواده، یکی از ضروری ترین 
فرایض مسئولان و آحاد مردم است. 
این فریضه درباره  افراد و مراکز اثرگذار 
و فرهنگ ساز، تأکید بیشتر می یابد. این 
یک سیاست حیاتی برای آینده  بلندمدت 
کشور عزیز ما است. کاوش های صادقانه  
علمی نشان داده است که این سیاست 
را می توان با پرهیز از همه  آسیب های 
محتمل یا موهوم پیش برد و آینده  کشور 
را از آن بهره مند ساخت. به دست اندکاران 
این حسنه  ماندگار توصیه می کنم که 
در کنار تدابیر قانونی و امثال آن، به 
فرهنگ سازی در فضای عمومی و نیز در 
نظام بهداشتی اهمیت دهند. توفیقات 
مسألت  متعال  خداوند  از  را  همگان 

می کنم. 

جمعه؛ اجتماع ۳۰هزار نفری 
بسیجیان

...)ص(  فرمانده سپاه محمدرسول ا
تهـــران بزرگ گفت: ۳۰ هزار نفر از 
بسیجیان و سپاهیان تهران بزرگ، روز 
جمعه در حرم حضرت امام خمینی)ره( 
اجتماع خواهند کرد. سردار حسن زاده 
با اشاره به درپیش بودن ایام سالگرد 
آزادسازی خرمشهر افزود: این تجمع 
در پاسداشت چهل سالگی آزادسازی 
خرمشهر و تقدیر از فعالیت این عزیزان 
... شکل  در سپاه و لشگر محمدرسول ا
می گیرد. وی بابیان اینکه سخنران این 
مراسم سردار سلامی فرمانده کل سپاه 
خواهد بود افزود : در این تجمع همه اقشار 
بسیج و سپاه از جمله پیشکسوتان، جوانان 

و اصناف مختلف بسیج حضوردارند. 

لزوم برخورد با بدحجابی 
امام جمعه مشهــد خاطرنشان کرد: 
جنگ نرم، خط دشمن است و شگرد 
دشمن، ارزش سازی است و رسالت اولیه 
یک مبلغ دینی، جوشکنی است و اینکه 
مرعوب جو و سوژه عملیات روانی دشمن 
قرار نگیرد. دشمن ارزش سازی می کند 
تا بر خلاف منافع استکبار و معیارهای 
فرهنگی غرب در مقابل اسلام نتوانیم 
حرفی بزنیم اما مهم این است که قدرت 
جوشکنی داشته باشیم. آیت ا... علم الهدی 
ناهنجاری  جریان  امروز  کرد:  اضافه 
بی حجابی در مسیر ریشه کن کردن اسلام 
قرار گرفته که اساس دین را از بین ببرد و 
متاسفانه عناصر تبلیغی چنان که باید با 
این جریان ناهنجاری مبارزه نمی کنند 
در حالی که طبق آیات قرآن باید جوّشکن 
بود و با جریان ضد دین و مروج منکرات 
شرعی مقابله کرد حتی اگر همه با ما 

دشمن شوند. 

 ابربدهکاران تحت تعقیب 
و محاکمه قرار گیرند

عضو کمیسیون امنیت ملی مجلس در 
جلسه علنی دیروز ضمن تسلیت رحلت 
.. فاطمی نیا گفت: طبق توافق با  . آیت ا
دولت قرار بود پیش از حذف ارز ترجیحی، 
زیرساخت ها فراهم شود اما اول اجرا شد 
که مشکلاتی برای قشر متوسط و محروم 
ایجاد کرد لذا به رغم اینکه اصل طرح 
خوب است باید شیوه اجرای آن اصلاح 
شود. حسن همتی با انتقاد از روند پرداخت 
یارانه ها که آن را منطقی ندانست، گفت: 
در حالی که مردم عادی، بیکاران، کارگران 
و بازنشستگان هنوز این مبلغ را دریافت 
نکرده اند، مدیران و نمایندگان مجلس 
آن را دریافت کرده اند که منطقی نبوده و 
شیوه اعتراض و ثبت نام جدید نیز محدود 
است که باید اصلاح شود. وی در ادامه 
با بیان اینکه اعلام اسامی ابربدهکاران 
دردی از مردم دوا نمی کند، اظهار داشت: 
چگونه افراد عادی نمی توانند وام معیشتی 
و ازدواج دریافت کنند اما عده ای خاص، 
هزاران میلیارد تومان می گیرند بدون 
اینکه آن را پس دهند لذا باید به شدت 
تحت تعقیب قرار بگیرند و مورد محاکمه 

واقع شوند. 

خبـــر

 مهدی تدینی
کارشناس مسائل سیاسی

سـرمقالـــه

با توجه به مواضع اعلام شده از سوی مقامات برخی 
کشورهای طرف مذاکره کننده احتمالا شاهد اعزام 
هیأت های مذاکره کننده به وین خواهیم بود. اگر خیلی 
اتفاق خاصی بیفتد و امیدواری هایی باشد هیأت ها به 
وین باز خواهند گشت اما اینکه در پی این از سرگیری 
مذاکرات توافق حاصل شود چندان نمی توان خوشبین 
بود. چرا که مشکل در ایران، بروکسل، پاریس و... 
نیست که مثلا آقای بورل حرفی بزند، آقای مکرون 
سخنی بگوید یا مقامات کشورمان موضع خود را اعلام 
کنند؛ بلکه مشکل در واشنگتن است. وقتی هم که 
گفته می شود واشنگتن الزاما کاخ سفید مدنظر نیست 
بلکه باید کنگره آمریکا قانع شود و تا زمانی که آنها برای 
توافق قانع نشوند اتفاق خاصی نمی افتد. اکنون نه تنها 
بحث مخالفت با بازگشت آمریکا هست بلکه خیلی ها 
می گویند آمریکا نباید به برجام ۲۰15برگردد. در این 
شرایط اینکه آقای جوزپ بورل ابراز خوشبینی کند، 
انریکه مورا به تهران بیاید، امیر قطر به تهران سفر کرده 
و برود یا فرانسوی ها و آلمانی ها اظهار نظر کنند کمکی 
به اصل موضوع نمی کند و باید دید که در واشنگتن 
چه اتفاقی می افتد که هر روز از این وضعیت می گذرد 
شرایط دشوار تر می شود و لوایح عجیب و غریب تری 
در کنگره تصویب می کنند. البته شش ماه دیگر نیز 
که انتخابات آمریکاست و جمهوری خواهان یک یا دو 
مجلس از کنگره را به دست خواهند گرفت و از سوم 
ژانویه ۲۰۲۳ هم بر کنگره حاکم می شوند و آن زمان 
اگر کاخ سفید کاری هم می خواسته انجام دهد دیگر 
توانایی انجام آن را نخواهد داشت. از این جهت چندان 
نمی توان امیدوار بود که این فرآیند، مذاکرات و رفت و 
آمدها منجر به توافق شود. البته این نکته را نیز نباید از 
نظر دور داشت که با توجه به تلاش های اروپایی ها برای 
احیای برجام اما باید گفت که بضاعت اروپا همین قدر 
است و بیش از این قدرت تاثیرگذاری ندارند. به عبارت 
دیگر زمانی اروپا  موثر است که هم نظر و هم جهت با 
آمریکا باشد و اگر اختلاف نظری وجود داشته باشد اروپا 
نمی تواند منشأ اثر باشد. از این جهت این مساله بحث 
امروز، دیروز یا یک ماه و دو ماه گذشته نیست. چهار 
سال است که این داستان ادامه دارد. این اروپایی ها 
هیچ کدام نتوانستند جلوی خروج آمریکا از برجام را در 
زمان ترامپ بگیرند. 16 ماه از روی کارآمدن بایدن در 
ایالات متحده آمریکا می گذرد و باز هم نتوانستند وی 
را برای بازگشت به برجام وادار کنند. حال اروپایی ها 
حرف هایی می زنند و ژست دیپلماتیک و استقلال 
می خواهند بگیرند اما تا نشانه و پیامی از سوی واشنگتن 
نیاید حرف های مکرون، جانسون، شولتز و قبل از او 

مرکل و... چندان اهمیتی ندارد. 

 احتمال بازگشت 
هیأت  ها به وین 

امیرعلی ابوالفتح 
تحلیلگر مسائل بین الملل

نگذارید مردم متحمل 
سختی شوند

دبیر شورای نگهبان گفت: اقدامی که 
دولت برای اصلاح نظام اقتصادی کشور 
آغاز کرده، کاری است که اغلب کارشناسان 
بر ضرورت آن اتفاق نظر دارند. او با بیان 
اینکه قوه قضائیه و دستگاه های نظارتی از 
جمله سازمان تعزیرات باید نظارت دقیق 
در این زمینه داشته باشند، تصریح کرد: 
دستگاه های نظارتی با برخورد سریع و 
قاطع با سوءاستفاده گران، نگذارند مردم 
متحمل سختی شوند؛ چرا که نظارت دقیق 
از مهم ترین عوامل موفقیت این طرح است. 
آیت ا... احمد جنتی با تسلیت به حوزه های 
علمیه و علاقه مندان به ویژه بیت شریف 
آیت ا... فاطمی نیا ، جوانان مومن و خداجو 
را به شناخت استادان اخلاقی همچون آن 
مرحوم فراخواند و تصریح کرد: جوانان قدر 
این چهره های ارزشمند را بدانند زیرا حرکت 
کردن در مسیر حق نیازمند راهنمایانی 
است که عالم به این راه باشند و خودشان 
در این مسیر طی طریق کرده باشند. دبیر 
شورای نگهبان در بخش دیگری از سخنان 
خود به اصلاح نظام اقتصادی کشور به ویژه 
در زمینه پرداخت یارانه ها اشاره کرد و 
گفت: اقدامی که دولت برای اصلاح نظام 
اقتصادی کشور آغاز کرده، کاری است 
که اغلب کارشناسان بر ضرورت آن اتفاق 

نظر دارند. 

به موقع عمل نکنیم دشمن 
بر ما غلبه می کند

فرمانده کل سپاه در جمع پاسداران 
تیپ مردم پایه سپاه نینوای استان گلستان 
اظهار کرد: تجربه ما در سوریه، عراق، یمن 
و افغانستان نشان داد که اگر به موقع عمل 
نکنیم و به سرعت در سنگرها حاضر نشویم 
و مقدمات نبرد را از قبل آماده نکرده باشیم 
دشمن بر ما غالب می شود و سرزمین مان 
را ویران و مردم را آواره خواهد کرد و 
این همان ارمغان دشمن است. سردار 
سرلشکر حسین سلامی با بیان اینکه اسلام 
برای جاری شدن نیاز به حاکمیت دارد و 
حاکمیت برای بقا نیازمند قدرت و اقتدار 
است، تاکید کرد: قوی شدن راه ما است، 
شما پاسداران انقلاب اسلامی که برای 
دفاع از یکدیگر سبقت گرفته و مشتاق 
جهاد و در آرزوی شهادت هستید همواره 
باید آمادگی جسمانی و رزمی خود را ارتقا 
دهید. وی خاطرنشان کرد: به طور قطع 
این شاخصه ها در کنار مهارت تکنیکی و 
آمادگی جسمانی از هر انسانی یک اسطوره 
می سازد، تجربه گرانسنگ دوران جهاد در 
مقابل دشمنان خداوند نشان داد که عنصر 
ایمان تعیین کننده اصلی میدان های نبرد 
است؛ همان طور که در دوران دفاع مقدس 
سرنوشت میدان را مردان با ایمان مشخص 

کردند. 

آرمان ملی:  با گذشت ۲ ماه از سال جدید شرایط 
به نوعی دگرگونه شده که رسیدن به توافق در هاله ای 
از ابهام قرار گرفته است. هر چند که اروپایی ها و درصدر 
آنها جوزپ بورل هماهنگ کننده سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا بر این باور هستند که طولانی شدن 
تنفس در مذاکرات سازنده نیست اما نوع رویکردهای 
طرف  های مقابل این پالس را می فرستد که غربی ها 
چندان هم علاقه ای برای بازگشت به میز مذاکره و 
احیای برجام ندارند. البته بسیاری از تحلیلگران و 
کارشناسان بر این عقیده اند که امروز تروئیکای اروپا 
چندان تاثیری در روند مذاکرات ندارند و به واقع این 
ایران و آمریکا هستند که با رویکردها و تصمیمات 
خود تعیین می کنند روند مذاکرات به چه سمت و 
سویی برود.  آنچه مسلم است و از نوع اظهار نظرها 
و سمت گیری های غربی ها می توان فهمید مذاکرات 
برجام برای آنها در درجه دوم اهمیت قرار دارد و عمده 
نگاه غربی ها به جنگ میان روسیه و اوکراین معطوف 
است. از همین رو است که نوع رویکرد سازنده ای که 
پیش از این غربی ها از آن سخن می گفتند جای خود 
را به اظهارات زیاده خواهانه داده است. با این حال 
گمانه زنی های فراوانی درباره سرنوشت مذاکرات 
وین و احیای برجام درمیان است، تا روزهای گذشته 
گفته می شد این توافق به نفس های آخر خود رسیده 
اما اندکی بعد شنیده های حکایت از امیدواری به 
ازسرگیری مذاکرات و دستیابی به توافق نهایی دارد. 
قدر مسلم وضعیت فعلی بیانگر عدم اطمینان میان 
طرف های برجام و تمایل به احیای توافق که باعث 
جلوگیری از رویارویی بیشتر بین ایران و غرب می شود، 
است. با این حال مسئول سیاست خارجی اتحادیه 
اروپا ابراز امیدواری کرد که توافق هسته ای قابل نجات 
است. لذا با این تفاسیر می تواند احیای برجام را در 

حالتی میان خوف و رجاء تصور کرد؛ جایی که با وجود 
برخی مسائل و مشکلات حل نشده به طور مشخص 
میان ایران و آمریکا و احتمال شکست مذاکرات اما 
پالس های مثبتی از سوی اروپایی ها می رسد که 
نشانگر کور سوی امیدی برای از سرگیری مذاکرات 

وین و احیای برجام است. 
 تلاش اروپا برای احیای برجام 

انریکه مورا نماینده ویژه اتحادیه اروپا در مذاکرات 
وین و پرونده برجام، در چریان سفر خود به ایران 
طرح های پیشنهادی کشورمان در خصوص حل و فصل 
موارد اختلافی باقیمانده را دریافت و به طرف آمریکایی 
ارائه کرده است. این موضوع، در حاشیه نشست وزرای 
خارجه ناتو نیز مورد بررسی قرار گرفته است. آنتونی 
بلینکن، وزیر خارجه آمریکا در حاشیه نشست وزیران 
خارجه کشورهای عضو ناتو در برلین، با همتایان خود 
از آلمان، انگلیس و فرانسه دیدار و در مورد مذاکرات 
جاری با ایران بر سر احیای توافق هسته ای گفت وگو 
کرد. »بلینکن« با »آنالنا باربوک«، وزیر خارجه آلمان، 
»الیزابت تراس«، وزیر خارجه انگلیس و »فیلیپ اررا«، 
مدیر کل امور سیاسی و امنیتی فرانسه، دیدار کرد تا 
به بررسی راهکارهای موجود در قبال حل معضلات 
و گره های موجود در مسیر احیای توافق هسته ای 
بپردازد. از جزئیات این ملاقات مهم خبری در دست 
نیست اما وزارت خارجه آمریکا در بیانیه ای اعلام کرد 
»این مقام ها در مورد مذاکرات جاری با ایران و تلاش ها 
برای دستیابی به توافق بر سر بازگشت متقابل به اجرای 
کامل برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( گفت وگو 
کردند.« آنتونی بلینکن نیز در پیامی توییتری نوشت 
»ما درباره تلاش هایمان برای دستیابی به بازگشت 
متقابل به اجرای کامل برجام با ایران گفت وگو کردیم.« 
این در حالی است که وزیر امور خارجه کشورمان به 

تازگی و در خصوص سفر هماهنگ کننده مذاکرات 
وین به تهران، در توییتی نوشت »توافق خوب و قابل 
اتکا در دسترس است اگر آمریکا تصمیم سیاسی خود 
را گرفته و به تعهداتش پایبند باشد.« بر خلاف آنچه 
مقامات آمریکایی مطرح می کنند، در دیدار وزرای 
امور خارجه سه کشور اروپایی و آنتونی بلینکن، 
طرح پیشنهادی جمهوری اسلامی ایران در قبال 
موضوعات اختلافی ارائه شده و اکنون مقامات دولت 
بایدن باید در خصوص آن اعلام نظر کنند. این در حالی 
است که روز گذشته سخنگوی وزارت خارجه فرانسه 
درباره امیدواری به از سرگیری مذاکرات وین گفت؛ 
پیش نویس توافق پایبندی به برجام از بیش از دو ماه 
قبل آماده بوده است و مذاکره کنندگان به همین دلیل 
وین را ترک کردند چون متقاعد شده بودند این توافق 
در اسرع وقت منعقد می شود. موضوعی خارج از برجام 
که میان ایران و آمریکا مطرح است تاکنون این امکان 
را نداده است. وی افزود: ما از طرفین می خواهیم که 
رویکردی مسئولانه در پیش گرفته و فورا تصمیمات 
لازم برای انعقاد این توافقنامه را اتخاذ کنند.  این 
یک خطای جدی و خطرناک است اگر فکر کنیم 
که این مساله می تواند در زمان نامحدودی روی میز 
بماند. این در حالی است که ادامه برنامه )هسته ای( با 
سرعت فعلی در حالی که پیشرفت برنامه، که با همان 
سرعت ادامه دارد، خطر محرومیت آن از مزایای عدم 
اشاعه را به همراه دارد. مکرون رئیس جمهور فرانسه 
نیز در گفت وگوی تلفنی با بنت نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی اذعان داشته که فرانسه مصمم به احیای 

برنامه جامع اقدام مشترک )برجام( است. 
 احیای برجام در راستای منافع آمریکاست

سخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا تاکید کرد: ما 
همچنان بر این باوریم که بازگشت متقابل به پایبندی 
به برجام در راستای منافع امنیت ملی آمریکاست. ند 
پرایس اظهار داشت: همچنان در حال بررسی امکان 
دستیابی به بازگشت متقابل به پایبندی به برنامه جامع 
اقدام مشترک )برجام( هستیم، چراکه این کار هنوز 
هم در راستای منافع ما است و برنامه هسته ای ایران را 
بار دیگر محدود خواهد کرد. ند پرایس همچون سایر 
مقامات آمریکایی تلاش کرد در اظهارات خود توپ را به 
زمین ایران بیندازد و گفت: ما معتقدیم که اکنون، این 
ایران است که باید جدیت خود را نشان دهد. همان طور 
که قبلا هم اعلام کرده بودیم، تعداد کمی از مسائل حل 
نشده باقی مانده اند. ما معتقدیم که اگر ایران تصمیم 
لازم را بگیرد، این مسائل مرتبط با برنامه هسته ای 
ایران را می توان به سرعت و به طور موثر حل کرد. وی 
بدون اشاره به زیاده خواهی  و کارشکنی های واشنگتن 
در طول مذاکرات رفع تحریم ها در وین بیان کرد: همان 
گونه که قبلا هم گفته شده، دستیابی به توافق قطعی 
نیست. ایران باید تصمیم بگیرد که همچنان می خواهد 
بر شروط خود که خارج از برجام هستند، پافشاری 
کند یا اینکه آماده است توافق برجام را به سرعت به 
سرانجام برساند. ما می دانیم که این توافق منافع امنیت 
ملی آمریکا را تامین می کند و در مقابل نیز منافع سایر 

طرف ها را تامین خواهد کرد. 

»آرمان ملی« تحولات پیرامون توافق هسته ای را بررسی می کند

احیاي برجام کلاف سردر گم
   فرانسه :  مصمم به احیای برجام هستیم 

   آمریکا: مسائل اندکی در مذاکرات وین باقی مانده است

آرمان ملی: رئیس جمهور خودکفایی در کالاهای 
اساسی را موضوعی راهبردی دانست و تأکید کرد: 
وزارت جهادکشاورزی با همکاری دیگر نهادها و از 
جمله مراکز علمی و دانش بنیان برنامه ریزی کند تا 
کشور در کوتاه ترین زمان ممکن در تولید کالاهای 
اساسی به خودکفایی برسد و دیگر نیازمند دیگر 
کشورها نباشیم. آیت ا... سید ابراهیم رئیسی صبح 
دیروز چهارشنبه در جلسه هیات دولت، با اشاره 
به افزایش آلایندگی ها و گرد و غبار در استان های 
مختلف کشور به ویژه استان خوزستان، اظهار داشت: 
حل ریشه ای این موضوع نیازمند همکاری با کشورهای 
منطقه و همسایه است. بر همین اساس رئیس جمهور 
به سازمان محیط زیست مأموریت داد با همکاری 
وزارت امور خارجه و دیگر دستگاه های ذیربط، از 
طریق رایزنی با کشورهای همسایه مشکل آلایندگی 
هوا را حل کنند. رئیس جمهور در بخش دیگری از 
سخنانش با اشاره به لزوم تأمین امنیت غذایی کشور، 
خودکفایی در کالاهای اساسی را راهبردی دانست و 
اظهار داشت: در کنار کارهای روزمره نباید از اقدامات 
اساسی و زیربنایی غفلت شود. رئیسی افزود: تولید 
یک مسأله اساسی و زیربنایی است و با تقویت تولید 
داخلی باید ظرف چند سال آینده و در کوتاه ترین زمان 
ممکن به خودکفایی برسیم تا نیازمند دیگر کشورها 
نباشیم. رئیس جمهور در ادامه با تأکید بر لزوم اتقان 
و همه  جانبه گرایی در تصمیمات گفت: تمام ارکان 
دولت در تصمیم سازی ها و تصمیم گیری ها همه 
جوانب را بسنجند تا تصمیمات دقیق و قابل اجرا 
اتخاذ شود. وی در بخش دیگری از سخنانش به 
لزوم تبیین دقیق و جامع برنامه دولت در خصوص 
توزیع عادلانه یارانه ها برای آحاد مردم در مقابل طرح 
برخی شبهات اشاره کرد و گفت: تیم اقتصادی و تیم 
اطلاع رسانی دولت و دستگاه های مرتبط، با تبیین 
موضوع گره های ذهنی مردم را باز کرده و به افکار 
عمومی و بازار آرامش ببخشند. رئیس جمهور با تبریک 
روز جهانی روابط عمومی به همه فعالان دغدغه مند 
این عرصه، اظهار داشت: روابط عمومی ها و اصحاب 
ارتباطات، مشعل داران توسعه آگاهی و جهاد تبیین 
در جامعه هستند و از جایگاهی مهم در تحقق اقناع 

عمومی، برخوردارند. 
 مسکن از عوامــل اصلی تشویق کننده 

خانواده ها برای فرزندآوری است
رئیس جمهور با بیان اینکه قانون جمعیت باید به 
طور کامل و جامع اجرا شود، تاکید کرد: رسانه ها ابعاد 
مختلف ضرورت افزایش فرزندآوری و جوان سازی 

جمعیت را برای مردم تبیین کنند. آیت ا... سید ابراهیم 
رئیسی در نخستین نشست ستاد ملی جمعیت 
ضمن تشکر از تلاش ها و گزارش های ارائه شده 
دستگاه های مسئول در اجرای »قانون جمعیت و 
تعالی خانواده«، گفت: همه دستگاه ها موظف هستند 
طبق مصوبات قانونی اقدامات خود را در راستای 
عملیاتی کردن این قانون انجام دهند و گزارش 
فعالیت های خود را به دبیرخانه ستاد ملی جمعیت 
ارائه کنند. رئیس جمهور افزود: در گام اول تمامی 
دستگاه ها و نهادها موظف هستند قرارگاه های مربوط 
به جمعیت را در مجموعه های خود تشکیل دهند و 
هرچه سریع تر آیین نامه های مرتبط با آن را آماده و 
به دبیرخانه ستاد ملی جمعیت ارسال کنند. رئیسی 
در ادامه با مرور مشوق ها و پیش نیازهای فرزندآوری 
در خانوارها، به موضوع مسکن اشاره و اظهار داشت: 
دبیرخانه ستاد ملی جمعیت موارد مرتبط با مسکن 
که در قانون جمعیت و تعالی خانواده آمده است را 
برای اجرایی شدن پیگیری کند چرا که مسکن از 
عوامل اصلی تشویق کننده خانواده ها برای فرزندآوری 
است. رئیس جمهور با اشاره به اهمیت پرداخت 
تسهیلات بانکی برای کمک به فرزندآوری گفت: 
باید آیین نامه های مربوط به پرداخت تسهیلات برای 
بانک ها آماده و هر چه سریع تر اجرایی شود. رئیسی با 
تأکید بر اهمیت برگزاری جلسات ستاد ملی جمعیت 
از آمادگی خود برای برگزاری منظم این جلسات و 
پیگیری مصوبات آن در دستگاه های دولتی خبر داد. 
رئیس جمهور کار کارشناسی و علمی را برای تبیین 
جایگاه خانواده و نیز اهمیت افزایش فرزندآوری 

ضروری دانست و در این باره گفت: باید برای افزایش 
و جوان سازی جمعیت کار دقیق انجام و از ظرفیت 
دانشگاه ها در این موضوع استفاده شود و نباید کارهای 
موازی، اجرای این قانون را از مسیر اصلی خود خارج 
کند. رئیسی با اشاره به برخی موانع و مشکلات در 
مسیر اجرای قانون جمعیت و تعالی خانواده، بر 
رفع ابهامات این قانون تاکید کرد و اظهار داشت: 
مجریان قانون اشکالات و تعارضات را به دبیرخانه 
ستاد ملی جمعیت ارسال کنند تا برای رفع آنها تلاش 
شود.  رئیسی با اشاره به قرائت پیام رهبر معظم انقلاب 
در ابتدای نشست، تصریح کرد: پس از انتشار پیام رهبر 
انقلاب، توقع دلسوزان از دستگاه های مسئول در ستاد 
ملی جمعیت افزایش می یابد. همه رسانه ها همت 
کنند تا این قانون به خوبی در جامعه انعکاس پیدا 
کند و مشوق ها برای افزایش و جوان سازی جمعیت 
به روشنی برای مردم تبیین شود. رئیس جمهور با 
تشریح ابعاد مختلف قانون جمعیت و تعالی خانواده 
این قانون را یک بسته تشکیل شده از اجزای مرتبط 
با یکدیگر دانست و تصریح کرد: اگر تنها برای تحقق 
یک بعد این بسته تلاش شود، به نتیجه نمی رسیم و 
باید همه ابعاد این بسته اجرایی شود. رئیسی با مهم 
دانستن جایگاه استانداران در اجرای قانون جمعیت و 
تعالی خانواده تأکید کرد: افزایش آمار ازدواج و کاهش 
نرخ طلاق از برنامه های مهم استانی است که به باید 
صورت ملی و منطقه ای مورد بررسی قرار گیرد. در 
ابتدای این نشست پیام مقام معظم رهبری خطاب به 
فعالان حوزه جمعیت از سوی دبیر ستاد ملی جمعیت 

قرائت شد. 

رئیس جمهور: 

خودکفایی در کالاهای اساسی مسأله ای راهبردی است
   مشوق ها برای افزایش و جوان سازی جمعیت به روشنی برای مردم تبیین شود 

مراجع تقلید از وضعیت 
موجود گله مندند

امام جمعه قم با اشاره به لزوم تغییرات 
جدید در نظام بانکداری کشور یادآور شد: 
خاستگاه بانک، جوامع غیر اسلامی است 
و بعد از انقلاب اسلامی سعی کرده ایم 
آن را کمی بومی و مطابق با احکام اسلام 
تغییر دهیم؛ اما همچنان به هدف نهایی 
نرسیده ایم و مراجع تقلید نیز از وضعیت 
موجود گله مندند. حسینی بوشهری با 
اشاره به لزوم چارچوب سازی برای مسائل 
اقتصادی نظام اسلامی، گفت: نظام اسلامی 
باید چارچوب داشته باشد و تنظیم آن 
وظیفه حوزه علمیه است؛ البته اجتهاد 
پویا سبب شده تا اختلاف نظرهایی نیز 
وجود داشته باشد؛ اما می توان در موارد 
اختلاف با استفاده از نظرات رهبر معظم 
انقلاب از تشتت آرا جلوگیری کرد و نظام 
واحدی را برای پیاده سازی آماده کرد. وی 
خطاب به مدیرعامل بانک رفاه کارگران، 
افزود: اقدام شما در الگو سازی عملیاتی 
برای پیاده کردن احکام اسلام در نظام 
بانکداری، راه زیادی را در پیش رو دارد؛ 
اما رویکرد و نگاه شما، هم خداپسندانه 
و هم امیدبخش است؛ چرا که روحانیت 
به خاطر تضاد وضعیت نظام بانکداری با 
برخی احکام اسلام، پیوسته مورد سؤال و 

اتهام بوده است. 


